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در حالی دولت ســیزدهم وعده ساخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی را داده است که گزارش ها از ریزش 

ساخت وساز در کشور حکایت دارد.
آن طور کــه در آخرین گزارش مرکز آمــار ایران مربوط به 
بهار امســال دیده می شود، در مجموع در حدود ۹۰  هزار واحد 

مسکونی در کشور ساخته شده است.
بنا به این گزارش خبرآنلاین، در بهار امســال تعداد ۹۰ هزار 
و ۲۹۰ واحد مســکونی در پروانه های صادرشده برای احداث 
ساختمان از سوی شهرداری های کشور پیش بینی شد که نسبت 
به فصل گذشــته ۲۱.۸ درصد و نسبت به فصل مشابه سال 

گذشته ۱۲.۷ درصد کاهش داشته است.  
به عبارتی، در حالی در بهار امسال حدود ۹۰ هزار واحد مسکونی 
در کشور مجوز ساخت دریافت کرد که این میزان در تابستان 
سال گذشــته معادل ۹۳ هزار واحد، در پاییز ۸۳ هزار واحد و در 

زمستان ۱۱۵ هزار واحد بوده است.
وعده دولت روی کاغذ ماند؟

اما این اعداد و ارقام در شــرایطی در گزارش مرکز آمار ایران 
دیده می شود که ساخت چهارمیلیون واحد مسکونی در طول 
۴ سال، ازجمله وعده های دولت سیزدهم بود که دریچه هایی از 

امیدواری را برای اقشار فاقد مسکن به وجود آورد.
در این شرایط به نظر می رسد اجرای این وعده هم مانند وعده 
مسکن مهر، سال ها به طول انجامد و ادامه اش به دولت های 

بعدی موکول شود.
ابراهیم رییسی، رییس جمهور اواخر خردادماه باز هم بر روی 
وعده دولت خود تاکید کرده و گفته بود: ساخت ۴ میلیون واحد 
مسکونی در طول ۴ سال وعده دولت، نیاز کشور و تصریح قانون 
است و باید به آن عمل کنیم که اگر این اتفاق نیفتد، مثل گذشته 
عقب ماندگی ها در حوزه مسکن بر روی هم انباشته خواهند شد.
در شهریور امسال نیز محمد مخبر، معاون اول رییس جمهور 
تاکید کرده بود: حتما وعده رییس جمهوری برای ساخت چهار 

میلیون واحد مسکونی در دولت سیزدهم محقق خواهد شد.

به گفته او، با برنامه ریزی های انجام شــده برای ســاخت 
واحدهای مسکونی، روش های مختلف تامین مالی مطابق با 

دهک های درآمدی پیش بینی شده است.
قیمت مسکن اوج گرفت

در این میان، گزارش های رســمی و غیررسمی، از اوج گیری 
قیمت مســکن حکایت دارد. براساس گزارش مرکز ملی آمار 
ایران در شــهریور ماه ۱۴۰۱ تورم ماهانه قیمت آپارتمان های 
مسکونی شــهر تهران ۳.۳ درصد بوده است. این در شرایطی 
اســت که تورم ماهانه شهریور ماه در مقایسه با همین اطلاع 

در ماه قبل )۱.۸ درصد(، ۱.۵ واحد درصد افزایش داشته است.
همچنین تورم نقطه به نقطه قیمت آپارتمان های مسکونی 

شهر تهران نیز به عدد ۴۵.۷ درصد رسیده است. تورم نقطه به 
نقطه این ماه در مقایسه با ماه قبل )۴۴ درصد( معادل ۱.۷ واحد 

درصد افزایش داشته است.
از سوی دیگر، نرخ تورم سالانه آپارتمان های مسکونی شهر 
تهران در ششمین ماه امسال به عدد ۳۰.۳ درصد رسیده است 
که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل )۲۸.۴ درصد( معادل ۱.۹ 

واحد درصد افزایش داشته است.
در این میان، تورم ماهانه نیز در شــهریورماه ۱۴۰۰ به عدد 
۱.۲- درصد رسیده است که در مقایسه با همین اطلاع در ماه 
قبل )۳.۶ درصد(، ۴.۸ واحد درصد کاهش داشته است. همچنین 
نرخ تورم سالانه شهریور ماه ۱۴۰۰ املاک مسکونی شهر تهران 

به عدد ۶۷،۳ درصد رسیده است که نسبت به همین اطلاع در 
ماه قبل )۷۵.۳(، ۷.۹ واحد درصد کاهش نشــان می دهد. نرخ 
تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک 
سال منتهی به ماه جاری، نسبت به شاخص دوره مشابه سال 
قبل است.از سوی دیگر، گزارش مرکز آمار نشان می دهد که 
متوسط قیمت مسکن در شهریور ۱۴۰۱ به ۴۶ میلیون و ۱۱۱ 
هزار تومان رسیده و این در حالی است که متوسط قیمت یک 
متر مربع مسکن در شهر تهران در شهریورماه سال گذشته، ۳۱ 

میلیون و ۷۰۳ هزار تومان گزارش شده بود.
چرا ساخت ساز ریزش کرد؟

نامشخص بودن قیمت هر روزه مصالح ساختمانی و افزایش 

شدید قیمت ها در این بخش به باور کارشناسان، عامل اصلی 
سقوط ساخت وساز و سرمایه گذاری ساختمانی است.

مرکز آمــار ایران اعلام کرد کــه میانگین قیمت مصالح و 
نهاده های ساختمانی مسکونی پایتخت در بهار سال جاری در 
مقایسه با بهار سال گذشته، با رشد ۴۳ درصدی همراه بوده و 
این موضوع نشان از بازگشت جهت بازار مصالح و همین طور 

تجربه مجدد التهاب تورمی در این بازار است.
آمار و ارقام و تحلیل ها نشان می دهند در بهارامسال رشد بیش 
از ۴۰ درصدی در قیمت برخی مصالح پرمصرف از قبیل سیمان 
وجود داشته است. قیمت گچ نیز افزایش ۳۰ تا ۴۰ درصدی و 
نرخ آهن از قبیل تیرآهن، قیمت توری فنســی و... حدود ۲۰ 

درصد رشد داشته است.
در ایــن میان، تحلیلگران بازار مســکن اعتقاد دارند عوامل 
مختلف دیگری هم بر رکود دنباله دار سرمایه گذاری ساختمانی 
طی سال های اخیر اثرگذار بود که در این بین، جهش بی سابقه 
قیمت مسکن در سال های اخیر، پرتاب متقاضیان مصرفی خرید 
ملک به بیرون بازار به دلیل عدم تناسب بین سطح قیمت ها و 
استطاعت خریداران و در نتیجه کاهش تقاضای پایدار مسکن در 
بازار و در نهایت از بین رفتن قدرت خرید خانه اولی ها ناشی از 
تورم، اثر به مراتب بیشتری بر وضعیت ساخت وساز داشته است.

کارشناسان عنوان می کنند سازنده ها به دلیل شرایط ناشی از 
جهش و رکود بازار معاملات ملکی در چند ســال اخیر، عملا 
با شرایطی روبه رو هستند که حلقه پایانی زنجیره بازار مسکن 
در آن کار نمی کنــد. به عبارتی، فقدان تقاضای خرید موثر در 
بازار مسکن به دلیل نبود استطاعت خرید ناشی از تورم مسکن 

دردسرساز شده است.
به این ترتیب ســازنده ها از فروش واحدهای تکمیل شــده 
سال های اخیر ناتوان هستند و این در حالی است که اصل این 
ناتوانی در فروش، خود به کاهش عرضه منجر می شود و کاهش 
عرضه پدیده ای است که به طور طبیعی به افزایش تورم در بازار 

مسکن منجر خواهد شد.

متوسط قیمت هر متر مسکن در تهران ١۵ میلیون تومان گران شد

وعده ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی روی کاغذ ماند

معاون اول رئیس جمهور:
تهران مصمم به تقویت همکاری  با باکو است

معاون اول رئیس جمهور گفت: ظرفیت های گسترده ای برای توسعه همکاری های 
دو کشــور در بخش حمل ونقل وجود دارد و تهران مصمم به تقویت همکاری های 

خود با باکو است.
به گزارش بازار، محمد مخبر در حاشیه دومین همایش اقتصادی خزر در دیدار علی اسدف، نخست وزیر 
آذربایجان با اشاره به دستور رئیس جمهوری کشورمان در خصوص توسعه همکاری های حوزه حمل ونقل 
با کشور آذربایجان اظهار کرد: ظرفیت های گسترده ای برای توسعه همکاری های دو کشور در بخش 
حمل ونقل وجود دارد و تهران مصمم به تقویت همکاری های خود با باکو اســت.وی توسعه تجارت 
ترجیحی برای افزایش حجم مبادلات را از راهبردهای جمهوری اســلامی ایران معرفی کرد و گفت: 
هم اکنون سطح مبادلات تجاری ایران و آذربایجان متناسب با ظرفیت های موجود دو کشور نیست.معاون 
اول رئیس جمهوری با بیان اینکه جمهوری اسلامی، کشور آذربایجان را برادر خود می داند و آماده است 
همکاری های فی مابین را در همه زمینه ها گسترش دهد، افزود: مرزهای کشورهای همسایه برای ایران 
خط قرمز است و تهدید این مرزها پذیرفته نیست.علی اسدف، نخست وزیر آذربایجان نیز در این دیدار از 
حمایت ایران برای انتقال گاز ترکمنستان به آذربایجان از طریق ایران قدردانی و بر لزوم پیگیری جدی تر 

روند همکاری های فی مابین از سوی کمیسیون مشترک همکاری های دو کشور تأکید کرد.

باقری خبر داد:
 امضای اسناد مهم همکاری های دوجانبه
 ایران و صربستان در آینده ای نزدیک

معاون سیاسی وزیر امور خارجه که به دعوت همتای صرب خود به بلگراد سفر کرده 
است، با نمایندگان برخی رسانه های صربستان دیدار و گفت وگو کرد.

به گزارش ایلنا، علی باقری در جمع نمایندگان رسانه های صربستان، گفت: بر اساس توافقات به عمل 
آمده، با امضای اسناد مهم همکاری در حوزه های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، در آینده نزدیک پایه های 
حقوقی روابط ایران و صربستان تقویت می شود.وی در این دیدار، با تشریح نتایج مذاکرات خود با مقامات 
صربســتان اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران و صربستان با توجه به سابقه دیرینه روابط و منافع 
مشترک، درصدد گسترش همکاری فی مابین در حوزه های مختلف هستند.معاون سیاسی وزارت امور 
خارجه از امضای اسناد مهم همکاری های دوجانبه در حوزه های مختلف اعم از اقتصادی و تجاری، مبارزه 
با جرائم سازمان یافته، کار و رفاه اجتماعی، ورزشی، بهداشت و آموزش عالی در آینده نزدیک خبر داد. 
این اسناد قرار است در جریان برنامه های پیش بینی شده سفر وزیر امور خارجه به بلگراد و رئیس جمهور 
صربستان به تهران، امضاء و مبادله شود. در این دیدار، همچنین مواضع کشور در خصوص مذاکرات 

هسته ای، بحران اوکراین و مسائل مرتبط با بحران انرژی تشریح شد.

نماینده مردم آذربایجان شرقی بیان کرد:
شبح شبه دولتی ها بر سر بخش خصوصی

نماینده مردم آذرشهر،اســکو و تبریز در مجلس گفت: مجموعه های شبه دولتی 
خصوصی نیستند و امتیازات خودشــان را دارند و نهایتا هم خارج از دایره نظارت 

مجلس هستند.
احمد علیرضا بیگی در گفت و گو با بازار، در ارزیابی خود پیرو فعالیت شبه دولتی ها در اقتصاد کشور بیان 
کرد: بر اثر ایجاد یک فضای امنیتی و وجود تهدید در کشور که اگر برخی زیرساخت ها به دست بخش 
خصوصی بیافتد، حتما مخاطراتی برای کشور ایجاد خواهد شد، شبه خصوصی ها رشد کرده اند.وی با 
اشاره به رشد شبه دولتی ها و دورنمای این مسیر برای کشور بیان کرد: حتما این فرآیند و مسیر فساد را 
در کشور و در عرصه اقتصاد نهادینه خواهد کرد. عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور در مجلس 
تاکید کرد: به دلیل اینکه شبه دولتی ها در بزنگاه ها، دولتی و یا در موقعیتی دیگر خصوصی هستند و به 
اصطلاح شتر مرغ، نمی توان از آنها سوال و جوابی داشت.این نماینده مجلس تصریح کرد: به عنوان مثال 
ما در زمینه فعالیت اقتصادی شستا نمی توانیم کاری انجام دهیم چراکه شستا هم در همین مسیر حرکت 
می کند.نماینده مردم آذرشهر،اسکو و تبریز در مجلس درباره چرایی عدم نظارت بر فعالیت اقتصادی 
مجموعه شستا بیان کرد: متاسفانه امکان نظارتی از جانب ما وجود ندارد.وی تاکید کرد: همچنین در زمینه 
فعالیت بنیاد تعاون ها هم امکان نظارتی وجود ندارد چراکه سازوکار قانونی در این بخش وجود ندارد.این 
نماینده مجلس بیان کرد: مجموعه های شبه دولتی خصوصی نیستند و امتیازات خودشان را دارند و نهایتا 
هم خارج از دایره نظارت مجلس هستند.عضو کمیسیون شوراها و امورداخلی کشور در مجلس بیان کرد: 
به اعتقاد بنده یکی از عواملی که باعث شده تا بخش خصوصی به درستی رشد نکند، فعالیت و رشد 
شبه دولتی هاست.این نماینده مجلس بیان کرد: شبه دولتی ها از یکسری رانت اطلاعاتی و پوشش ها و 

پشتیبانی ها بهره مند هستند که بخش خصوصی آنها را ندارد.

 واکنش عجیب مخابرات 
به از دست دادن جایگاه مهم جهانی!

مخابرات در واکنشی عجیب به از دست رفتن جایگاه خود رد شورای حکام اتحادیه 
جهانی مخابرات، آن را بی اهمیت خواند.

به گزارش تجارت نیوز، ایران جایگاه خود را در شورای حکام اتحادیه جهانی مخابرات از دست داد.ایران 
یکی از ۱۵ نامزد کرسی شورای حکام اتحادیه جهانی مخابرات در زون آسیا بود. جایگاهی که چهار سال 
قبل با رایی بالا برای ایران به دست آمد و قبل تر هم در دولت اصلاحات یک بار توسط معتمدی، وزیر وقت 
ارتباطات ایران کسب شده بود.حالا اما واکنش ایران به از دست دادن این کرسی چیست؟داود زارعیان، 
معاون شرکت مخابرات ایران در این باره گفته است: این کرسی البته مهم است، اما در عمل خیلی هم 
اثرگذار نیست و تقریبا ما با از دست دادن این کرسی چیز زیاد و مهمی از دست نداده ایم. این را گجت 
نیوز از قول او نوشته. ایران در بین ۱۶ نامزد و از مجموع ۱۷۶ رای برای رسیدن به ۱۱ کرسی این زون 
،سیزدهم شد و با کسب ۹۱ رای به جمع کشورهای منتخب زون آسیا نرفت.این درحالی است که ایران 
این روزها تهدید های بسیاری از سوی گسترش اینترنت ماهواره ای دارد و طبق گفته وزیر ارتباطات روی 
شکایت به اتحادیه جهانی مخابرات برای کنترل و قانون پذیری ارائه دهندگان این سرویس ها حساب 

ویژه ای باز کرده است!

وزارت راه فعلا با افزایش نرخ بلیت موافقت نکرده  است
کاهش تعداد هواپیماهای فعال به ۱۱۵ فروند 

دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی با بیان اینکه صنعت هوانوردی صنعت گرانی 
محسوب می شود و اگر می خواهیم صنعت پویا داشته باشیم باید هزینه آن را بپردازیم، 

گفت: با وجود 20 ایرلاین، در حال حاضر 115 فروند هواپیما در ناوگان فعال هستند.
مقصود اسعدی سامانی در گفت وگو با ایلنا درباره وضعیت ناوگان هوایی کشور اظهار داشت: هر چند که 
طبق اعلام سازمان هواپیمایی ۱۷۳ فروند هواپیمای فعال در ناوگان وجود دارد البته از این تعداد عملا ۱۱۵ 
فروند هواپیما توانایی پرواز دارند.وی ادامه داد: در حال حاضر در کشورمان ۲۰ ایرلاین و ۱۱۵ فروند هواپیمای 
فعال وجود دارد و دوره انتظار برای خرید بلیت هواپیما بین ۱۵ روز تا یک ماه رسیده  است و به نوعی بلیت 
گیر نمی آید.    دبیر انجمن شرکت  های هواپیمایی تاکید کرد: سال گذشته زمانی که دولت بر سر کار آمد، 
براساس آمار رسمی سازمان هواپیمایی، در ناوگان هوایی کشور ۱۶۴ فروند هواپیمای فعال وجود داشت و نه 
۷۰ فروند هواپیما که گفته شده  است. اما در این مدت به دلیل محدودیت هایی که وزارت راه و شهرسازی 
برای صنعت حمل و نقل هوایی ایجاد کرد و فشاری که در سال گذشته برای کاهش ۱۵ درصدی بلیت 
هواپیما وارد آورد باعث تضعیف توان ناوگان هوایی شد.اسعدی سامانی با اشاره به درخواست افزایش قیمت 
بلیت هواپیما گفت: امسال هم با افزایش دستمزدها، افزایش نرخ ارز، افزایش حقوق ورودی قطعات و کالاها 
از ۴۲۰۰ تومان به نرخ نیمایی، افزایش قیمت جهانی قطعات هواپیما و افزایش هزینه های حمل و نقل 
درخواست افزایش قیمت بلیت هواپیما را دادیم و علی رغم پیگیری ها، تا به امروز وزارت راه و شهرسازی 
با متعادل سازی قیمت ها و افزایش سقف قیمت  ها موافقت نکرده است.وی ادامه داد: واقعیت این است که 
صنعت هوانوردی صنعت گرانی محسوب می شود و اگر می خواهیم صنعت پویا داشته باشیم باید هزینه آن 
را بپردازیم و از آنجایی که این صنعت وابسته به ارز و صنایع و بازارهای خارجی بوده هزینه های آن بالا 
است.دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی افزود: برای اینکه هواپیما داشته باشیم و مردم بتوانند از حمل و نقل 
هوایی استفاده کنند باید اجازه داده شود که نرخ ها متعادل شود وگرنه با این نرخ ها همین هواپیماهای بالای 
۲۵ سال وارد ناوگان می شوند و هیچ سرمایه گذاری نمی تواند با هواپیمای ۵۰ میلیون دلاری بلیت مسیر 
تهران - مشهد را یک میلیون تومان به فروش برساند.اسعدی سامانی در پاسخ به این سوال مبنی بر اینکه 
افزایش قیمت  بلیت شرکت های هواپیمایی را نگران ریزش مسافر نمی کند، گفت: تجربه می گوید افزایش 
قیمت بلیت منجر به از دست دادن مسافر هواپیما نمی شود. در سال ۹۴  زمانی که آزادسازی نرخ بلیت 
هواپیما به اجرا رسید ۲۶۸ هواپیمای فعال در ناوگان وجود داشت و ۱۷ میلیون مسافر داخلی جابه جا می شد. 
پس از آن تا سال ۹۷ که نرخ ارز افزایش یافت، تعداد جابه جایی مسافر به ۲۴ میلیون نفر در سال و تعداد 
هواپیماهای فعال به ۳۱۲ فروند رسید که البته ثبات نرخ ارز در این مدت هم در افزایش این آمار اثرگذار بود.

کمبودی نیست، اما قیمت مرغ بالاتر می رود!
به گفته رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی، با توجه به افزایش هزینه های 
تولید، نرخ منطقی هر کیلو مرغ زنده بالای 55 هزارتومان و مرغ گرم ۷5 هزارتومان است 
که متاسفانه به رغم وعده اصلاح قیمت تا پایان شهریور زمان مشخصی پیش رو نیست.
به گزارش جی پلاس؛ رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی گفت: با توجه به توزیع ۵ هزار و 
۸۰۰ تا ۶ هزار تن مرغ گرم در سطح کشور، کمبودی در عرضه مرغ گرم نخواهیم داشت.محمد یوسفی 
گفت: قیمت کنونی هر کیلو مرغ زنده درب مرغداری ۴۰ تا ۵۰ هزار تومان و مرغ گرم در خرده فروشی ها 
۵۸ تا ۶۰ هزارتومان است.به گفته او، با توجه به افزایش هزینه های تولید، نرخ منطقی هر کیلو مرغ زنده 
بالای ۵۵ هزارتومان و مرغ گرم ۷۵ هزارتومان است که متاسفانه به رغم وعده اصلاح قیمت تا پایان 
شهریور زمان مشخصی پیش رو نیست.یوسفی اظهار کرد: تا زمانی که عرضه مرغ منجمد در بازار ادامه 
یابد، قیمت مرغ نوسانی ندارد و در محدوده نرخ مصوب خواهد بود.رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ 
گوشتی از توزیع روزانه ۵ هزار و ۸۰۰ تا ۶ هزار تن مرغ گرم در سطح کشور خبر داد.بنابر گفته او، با توجه 
به نرخ جوجه یکروزه برآورد می شود که جوجه ریزی تا پایان ماه به ۹۰ تا ۹۵ میلیون قطعه برسد که با این 
وجود کمبودی در عرضه مرغ گرم نخواهیم داشت.طی روزهای اخیر وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد که 
با وجود توزیع حداکثری گوشت مرغ در میادین، خرده فروشی و فروشگاه های اینترنتی هیچ گونه مشکلی 
در تأمین گوشت گرم و منجمد مرغ و گوشت قرمز وجود ندارد. همچنین در راستای حمایت از مصرف 
کنندگان، عرضه گوشت منجمد مرغ با قیمت مصوب در میادین و خرده فروشی های سطح شهر استان 

تهران و سایر استان ها انجام می شود.

اخبار کوتاه 

نائب رئیس اتحادیــه واردکنندگان دارو 
گفت: کمبود برخی اقلام از جمله سرم به 
این دلیل نیست که نمی توانیم تولید کنیم 
بلکه حاشیه ســود آن کم است. به نظر 
می رسد که قیمت برخی از اقلام دارویی 
صحیح و واقعی نیست؛ قیمت ها باید به 
نفع تامین کننده و پوشش بیمه و هزینه ها 

باید به نفع مصرف کنندگان تمام شود
مجتبی بوربور در گفت وگــو با ایلنا، با بیان اینکه 

سیاست عدم واردات داروهایی که مشابه آنها در داخل کشور تولید می شود همچنان 
ادامه دارد، گفت: وزارت بهداشــت این سیاست را با شدت دنبال می کند و تلاش 
دارد که داروی مورد نیاز کشور را از منابع داخلی تهیه و تامین کند.وی با اشاره به 
نقش تحریم ها در تهیه مواد اولیه دارو، گفت: برداشت اتحادیه واردکنندگان دارو این 
است که واردات دارو به لحاظ تعداد و ارزش کمتر از پیش بینی ها شده است.نائب 
رئیس اتحادیه واردکنندگان با بیان اینکه فرآیند ثبت الکترونیک دارو باعث شفافیت 
مصرف شده است، افزود: سیاست وزارت بهداشت این است در مواقعی که تولید 
داروی داخلی جواب نمی دهد با حداقل همراهی ها این داروها وارد کشور شوند اما 
من هم اکنون آماری از حجم واردات دریافت نکردم.بوربور با اشاره به راه حل های 
واردات دارو در شرایط تحریم، اذعان کرد: دارو و اقلام سلامت محور در رسته اقلام 
تحریمی قرار نمی گیرند اینجا این پرسش مطرح است که چرا ایران در تامین دارو 
با مشکل مواجه است؟ چراکه ما در پروسه ها و تراکنش های بانکی در دنیا دچار 
اختلال هستیم و تجار برای پیدا کردن مسیر مطمئن به زمان نیاز دارند. این فعال 
اقتصادی ادامه داد: سیاست های وزارت بهداشت گاهی روند واردات دارو را دشوار 
می کند. نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو در پاسخ به این پرسش که بعد از 
حذف ارز ترجیحی قیمت دارو چند درصد افزایش پیدا کرد و آیا شاهد کاهش تقاضا 
برای خرید آن بودیم؟ افزود: دارو و غذا جزو دو اقلام اساسی هستند که دولت ها 
برای تامین آنها به مردم یارانه پرداخت می کنند؛ از این رو نســبت به تامین شان 
بی توجه نیست؛ وقتی در کشوری شاهد تورم هستیم به تبع قیمت این اقلام نیز 
از آن تاثیر می پذیرد و طبیعی است که شاهد افزایش نرخ دارو باشیم.وی ادامه داد: 

حمایت دولت در بخش بهداشت جزو وظایف ذاتی 
دولت هاست ما افزایش قیمت دارو در کشور داشتیم و 
این افزایش قیمت همچنان ادامه دارد و عدد افزایش 
قیمت دارو بعد از حذف ارز ترجیحی بالاست از این رو 
مایل به ارائه آن نیستم؛ همچنین شاهد کمبود برخی 
اقلام دارویی به دلیل قیمت های اشتباه هستیم.به 
گفته بوربور؛ کمبود برخی اقلام از جمله سرم به این 
دلیل نیست که نمی توانیم تولید کنیم بلکه حاشیه 
سود آن کم است. به نظر می رسد که قیمت برخی از 
اقلام دارویی صحیح و واقعی نیست؛ قیمت ها باید به نفع تامین کننده و پوشش بیمه 
و هزینه ها باید به نفع مصرف کنندگان تمام شود. این اقدام از سوی تمام کشورهای 
دنیا در حال انجام است تا به امروز وزارت بهداشت در این زمینه درست عمل کرده 
است اما ممکن است نتواند در روزهای آینده آنگونه که این روند را ادامه بدهد.در 
ایران از یک سو شاهد افزایش نرخ دارو در بازارهای جهانی هستیم و از سوی دیگر 
قیمت دارو در بازار داخلی بالا رفته اســت از این رو مردم در این میان بلاتکلیف 
هستند به خصوص خانواده های که بیماران خاص و سخت دارند.بوربور میزان تقاضا 
برای خرید دارو را ۱۰ درصد کاهشی دانست و افزود: بسیاری از داروهای حمایتی 
قیمت آن کم بود از این رو امکان قاچاق در شرایط رسمی را داشتند. در ایران مصرف 
واقعی در برخی گروه های دارویی مانند فشارخون و بیماری های قلبی پایین است 
و این آمار نشان می دهد که بسیاری از بیماران هنوز تشخیص درست را دریافت 
نکرده اند.بنا به اظهارات نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو؛ بخشی از مصرف 
هیجان زده مردم با کاهش قدرت و توان خرید مردم کاهش پیدا کرد.وی در پاسخ 
به این پرسش که آیا سیاست حذف ارز ترجیحی برای واردات دارو را مثبت ارزیابی 
می کنید؟ افزود: فعالان این حوزه بر این باورند که ای کاش حذف ارز ترجیحی در 
دولت پیشین انجام می شد بارها واردکنندگان را با القابی چون دزد و رانت خوار متهم 
می شدند این در حالیست که ما زودتر از مسئولان خواهان حذف ارز ترجیحی بودیم 
و تمایل داشتیم که با ارز نیمایی واردات انجام شود و به جای آن مابه التفاوت را به 
مصرف کننده داده شود این طرح از دید فعالان این حوزه خوب است و امیدواریم که 

همین روند ادامه داشته باشد.

پاییز بورس فعلاً ســبز نشــده است؛ 
شاخص کل همچنان بر مدار نزول قدم 
می گــذارد و ارزش معاملات هر روز آب 
می رود. میانگیــن ارزش معاملات خرد 
روزانه در هفته دوم مهر حدود یک هزار 
و ۹50 میلیارد تومان بود که پایین ترین 
میزان از ابتدای امسال محسوب می شود. 
در این هفتــه به اندازه 20 درصد ارزش 
معاملات خرد، حقیقی ها پول از بازار خارج 

کردند. در این شرایط چه سناریوهایی پیش روی بورس در هفته 
سوم مهر ماه قرار دارد؟

به گزارش اقتصادآنلاین؛ در حالی وارد هفته سوم مهر می شویم که ریسک 
های سیستماتیک بازار سهام نسبت به هفته های گذشته تغییر محسوسی نکرده 
است و همچنان ابهام هایی که به تشدید رکود بورس منجر شده به قوت خود 
باقی است. همانگونه که در گزارش تحلیل هفتگی بورس اشاره شد، نتیجه چنین 
شرایطی به تشدید رکود بازار سهام منجر شده و ارزش معاملات خرد به کم ترین 
میزان در سال ۱۴۰۱ رسیده است. بنابراین به نظر می رسد که در چنین وضعیتی 
نباید انتظار داشته باشیم که بورس در هفته سوم مهر ماه تغییر محسوسی را تجربه 
کند. با این وجود برخی از متغیرهای مهم این امیدواری را ایجاد می کند که این 

هفته معاملات متعادل تری را نسبت به هفته های گذشته تجربه کنیم.
فروشنده ها ته کشیدند

اولین موضوع به اشباع فروش باز می گردد. نگاهی به چارت  شاخص کل نشان 
می دهد که شاخص قدرت نسبی یا همان اندیکاتور RSI به پایین ترین حد از 
سال ۱۳۹۴ رسیده است. موضوعی که می توان آن را کاهش شدید فروشنده ها 
تفسیر کرد. محدوده ای که غالبا با واکنش شاخص کل همراه بوده است. با این 
وجود این احتمال نیز وجود دارد که همانند سال ۱۳۹۳،  اندیکاتور RSI به زیر 
۳۰ واحد نفوذ کند که به معنای این است که رکود بازار از شرایط این روزها نیز 
شدیدتر خواهد شد. نکته دیگری که ما را به معاملات متعادل تر در هفته سوم 
مهر امیدوار می کند این است که شاخص کل به یک محدوده حمایتی قوی 

دیگری رسیده است.
بنابراین با توجه به شرایط تکنیکالی شاخص کل، 
می توان وزن بیش تری را به این ســناریو داد که 
هفته سوم مهر ماه شاهد نوسان مثبت بازار سهام 

باشیم.
نفت، ناجی بورس می شود

قیمت نفت برنت که تا ســطح ۸۵ دلار کاهش 
پیدا کرده بــود،  تحت تاثیر تصمیم اوپک پلاس 
طی چند روز گذشته دوباره صعودی شد و تا ارتفاع 
۹۵ دلاری بالا آمد. اعضای ســازمان کشورهای صادرکننده نفت »اوپک« و 
کشورهای تولیدکننده نفت خارج از این سازمان از جمله روسیه، موسوم به »اوپک 
پلاس« درباره کاهش دو میلیون بشکه ای میزان تولید روزانه نفت، توافق کردند. 
حتی بانک مورگان اســتنلی پیش بینی کرده است که قیمت نفت در سه ماه 
نخست سال آینده میلادی به ۱۰۰ دلار افزایش پیدا کند. موضوعی که می تواند 

به عنوان یک محرک برای بورس تلقی شود.
دوباره تحریم، دوباره مذاکرات

روز پنجشنبه خبر تحریم برخی از مقامات ایرانی توسط آمریکا منتشر شد. هر 
چند که این تحریم ها بیش تر افراد و نهادهای نظامی را هدف قرار داده است 
اما اقتصاد ایران به کلمه تحریم آلرژی دارد و بار روانی آن می تواند شوک منفی 
برای بورس به همراه داشته باشد. به ویژه آنکه برخی منابع خبر از آغاز مذاکرات 
احیای برجام در یک ماه آینده می دهند. به بیا دیگر، تشدید تحریم ها و فضای 

سیاسی منفی، بدبینی به نتایج آن را بیش تر می کند.
پیش بینی بورس هفته سوم مهر

با توجه به موارد اشــاره در این گزارش به نظر می رسد که احتمالا بورس در 
این هفته با نوســان مثبتی همراه باشد. با این وجود با توجه به اینکه ریسک 
های سیستماتیک بازار سهام نه تنها تعدیل نشده بلکه بر شدت آن افزوده شده 
است، این نوسان مثبت را نمی توان به عنوان پایان روند نزولی در نظر گرفت. 
در حقیقت فعلا بازار ســهام آنقدر زیر پایش برای آغاز یک روند صعودی قوی 

محکم نشده است.

افزایش قیمت دارو همچنان ادامه دارد
کاهش 10 درصدی مصرف دارو در کشور

شاخص کل به ته خط رسیده است؟
به دنبال بهانه ای برای بازگشت؛

کالبدشکافی رخدادهای اخیر کشور در همایش نقش نخبگان در عرصه جهاد تبیین
همایش )نقش نخبگان در جهاد تبیین( به همت سازمان 
بسیج رسانه و با همکاری بسیج حقوقدانان، بسیج قوه 
مقننه و موسسه راوینو در سالن شیخ فضل الله نوری 
مجلس شواری اسلامی برگزار گردید. در این همایش 
اساتید و نخبگان حوزه رسانه ای وحقوقی کشور حضور 
داشته و به تبیین مساله جهاد تبیین مخصوصا در وقایع 
اخیر کشور پرداختند. در این مراسم سهراب انبارکی 
رئیس بسیج حقوقدانان، دکتر تیراندازی)مدیرعامل 
خبرگزاری فارس(، عباس محمدیان)رئیس سازمان 
بسیج رسانه( و حجت االاســلام منتظری دادستان 

کشور به سخنرانی پرداختند.
زمان شناسی یکی از ارکان جهاد تبیین است

در ابتدای مراسم )سهراب انبارکی( رئیس بسیج حقوقدانان کشور؛ 
به رفتار دوگانه برخی از خواص کشور اشاره کرده و در این باره بیان 
داشــت: افرادی که در سالهای گذشته در مسئولیت های مختلفی 
قرارداشته و سبقه وزارت و وکالت را در کارنامه خود داشته اند و ازقضا 

بسیاری از معضلات فعلی جامعه حاصل دستپخت همین افراد بوده 
حالا در جایگاه مطالبه گر و شاکی قرار گرفته اند و اصطلاحا از آب 
گل آلود برای خود ماهی می گیرند، باید با این افراد که در بزنگاه ها 
برای نظام هزینه ایجاد می کنند برخورد قانونی شود.وی همچنین 
قانونمندی را یکی ازاهداف اصلی بسیج حقوقدانان برشمرد و در این 
باره افزود: بصیرت در جهاد تبیین، زمان شناسی مناسب را می طلبد 

و نمونه بارز آن حمایت از نیروی انتظامی در برهه کنونی است.
 در عرصه جهاد تبیین جامعه

 باید به سمت استدلال کردن سوق پیدا کند
در ادامه این همایش؛ دکتر پیام تیرانداز)مدیرعامل فارس( به تمرکز 
و زیرساخت قوی دشمن در عرصه جنگ رسانه ای اشاره کرده و در 
این باره افزود: دشمنان نظام جمهوری اسلامی، میلیون ها دلار برای 
عرصه رسانه و عملیات روانی هزینه می کنند تا ذهنیت جامعه را به 
سمت دروغ پراکنی های خود سوق دهند و یا جامعه را دچار تردید 
کنند.وی درباره سطوح مختلف روشنگری پیرامون رخدادهای اخیر 
به ویژه اغتشاشات و اعتراضات شکل گرفته افزود: سطحی ترین نوع 

مواجهه بیانیه صادر کردن است که مخاطب فعلی نسبت به این حوزه 
اشتباع شده و دیگر اثرگذاری گذشته را ندارد. سطح دیگر تحریک 
احساسات بوده که دشمن به خوبی در این زمینه فعال بوده و بخشی 
از جامعه را تحت تاثیر قرارداده است. سطح مهمتر استدلال کردن 
است، ما  باید جامعه را به سمت فکرکردن واستدلال کردن سوق 

دهیم تا واقعیات در رخدادهای اخیر مشخص شود.
نخبگان کشور دچار مارپیچ سکوت شده اند

در ادامه این همایش، رئیس سازمان بسیج رسانه)عباس محمدیان( 
به مقوله جنگ نامتقارن در عرصه جهاد تبیین اشاره کرده و با تاکید 
بر زیرساخت های لجستیکی دشمن در این عرصه؛ افزود: امروزه بر 
کسی پوشیده نیست که ما در جنگ روایت ها؛ همه ادوات و ابزارهای 
لازم جهت اثرگذاری را در اختیار نداریم و بسیاری از بسترهای رسانه 
ای در جنگ روایت ها در زمین طرف مقابل شــکل گرفته است. 
بنابراین ما در یک جنگ نامتقارن هستیم که بسترهای آن با هزینه 
های هنگفت توسط دشمن، شکل گرفته است.رئیس سازمان بسیج 
رســانه همچنین به خطای محاسباتی برخی از نخبگان کشور در 

اتفاقات اخیر اشــاره کرده و در این باره افزود: بر اساس نظریه علوم 
ارتباطات به نظر می رســد که نخبگان کشور در وقایع اخیر دچار 
مارپیچ سکوت شده اند، در واقع آن جایی که ما از نخبگان حقوقی، 
رسانه ای، سیاسی و...کشور انتظار کنشگری فعال برای روشنگری 

جامعه را داشتیم، آنها با سکوتشان بیشتر بر تردید جامعه دامن زدند.
لزوم کنشگری آوانگارد در میان نخبگان کشور

انتظار ما از نخبگان جامعه این اســت که در عرصه روشنگری 
وقایع اخیر، آوانگارد باشند؛ نه اینکه تا پیش از سخنرانی مقام معظم 
رهبری سکوت پیشه کنند وپس از آن بخواهند به تبیین سخنان 
رهبری بپردازند. اگر در روزها و ساعت های ابتدایی، نخبگان مختلف 
همچون قشرحقوقدانان و اصحاب رسانه؛ کنشگری مناسبی داشتند 

دیگر نیازی به هزینه کرد رهبری نبود. 
نیازمند هم افزایی میان نخبگان رسانه ای و حقوقی هستیم

عباس محمدیان با اشــاره به لزوم آینده نگری و برنامه ریزی در 
راســتای عدم گرفتارشــدن در تله جنگ روایت ها؛ به هم افزایی 
همه نخبگان در عرصه جهاد تبیین تاکید داشته و عنوان کرد: در 

ماجرایی که پیش آمد به نظر می رسد یک نوع فقر محتوا و حتی 
فقر محساباتی در سطوح مختلف نخبگانی شکل گرفت و شاید یکی 
از دلایل آن عدم همکاری، هم افزایی و همسویی میان نخبگان 
سطوح مختلف بود. به عنوان مثال انتظار ما این است که اصحاب 
رسانه و جامعه حقوقدانان و یا اندیشمندان با هم تعامل مستمر داشته 
باشند تا نه تنها در تله جنگ روایت ها نیتفیم، بلکه با واکنش سریع 
و استدلال قوی، به عنوان آوانگارد رسانه ای در عرصه جنگ روایت 

های کنشگری فعال داشته باشیم.
 لزوم پاسخ به شبهات حقوقی

 توسط جامعه بسیج حقوقدانان
در پایان مراســم حجت الاسلام منتظری؛ دادستان کل کشور با 
توجه به لزوم همراهی بسیج حقوقدانان در راستای جهاد تبیین به 
خصوص در وقایع اخیر، به انسجام جامعه حقوقی کشور اشاره کرده و 
افزود: به نظر می رسد که جامعه بسیج حقوقدانان باید در عرصه رسانه 
ای فعالیت بیشتری داشته باشد و مسائل را از منظر حقوقی بشکافد تا 

شبهات پیش آمده در اذهان برطرف شود.

سیاهکلی عضو کمیسیون صنایع مجلس گفت: تاجرها مافیایی را در عرضه تولید لوازم 
یدکی خودرو تشکیل داده اند و هر کجا که تولیدکننده داخلی به آنها تمکین نکند، واردات 

انجام می دهند.
لطف الله سیاهکلی در گفت و گو با بازار، با بیان اینکه همواره تولیدکنندگان واقعی در بخش تولید لوازم 
یدکی خودرو خسارت می بینند بیان کرد: از این رو به موقع پول تولیدکنندگان لوازم یدکی خودرو داده نمی 

شود.وی ادامه داد: ما در حال حاضر تولیدکنندگان خوبی در رابطه با لوازم یدکی خودرو داریم اما در جمع 
این تولیدکنندگان تعدادی تاجر هستند و تولیدکننده نیستند. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: به واقع این تاجر ها مافیایی را در عرضه تولید لوازم یدکی خودرو تشکیل داده اند و هر 
کجا که تولیدکننده داخلی به آنها تمکین نکند، واردات انجام می دهند یعنی به جای اینکه بروند و مشکلات 
این بخش را برطرف کنند، اقدام به واردات می کنند.این نماینده مجلس تصریح کرد: تولیدکننده ما در حال 

حاضر گرفتار دلال لوازم یدکی شده اند واگرنه تولیدکنندگان ما در بخش لوازم یدکی انسان های کم نظیری 
هستند. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس بیان کرد: تولیدکنندگان لوازم یدکی ما به خوبی می توانند 
محصولات خود را آنهم با کیفیت مطلوب به دنیا عرضه کنند، البته اگر ما دیدیم این محصولات کیفیت 
پایینی دارند باید برویم و ببینیم که نوع مدیریت و نوع برخورد با اینها و نوع مافیای موجود در بازار به چه 
شکل است.وی ادامه داد: باید مشخص شود نوع وارداتی که برای تنبیه تولیدکنندگان لوازم یدکی خودرو 

انجام می دهند به چه شکل است. لذا متاسفانه یک جور تضعیف شرایط برای این بخش اتفاق می افتد.
این نماینده مجلس بیان کرد: متاسفانه در بخش هایی تولیدکنندگان لوازم یدکی ما مجبور می شوند تا 
با چیزی که مافیا این بازار می خواهد، کنار بیایند و گاهی اوقات هم این مسئله باعث افت کیفیت در این 

محصولات می شود.

سفیر جمهوری اسلامی ایران در جمهوری آذربایجان گفت: 
بهره برداری از ظرفیت کریدور حمل و نقل بین المللی شمال-

جنوب که می تواند با همکاری نزدیک سه کشور ایران، روسیه و 
جمهوری آذربایجان دسترسی آسان تر محصولات کشاورزی 
را از روسیه و دیگر کشورها به مقاصد مختلف فراهم کند نقش 

این کریدور را برجسته تر خواهد کرد.

به گزارش ایلنا، سیدعباس موسوی در همایش تولید و انتقال غلات در باکو 
گفت: ایران به عنوان یک محور ترانزیتی منطقه ای و جهانی آمادگی دارد تا 
ضمن توسعه زیرساخت های موجود خود از جمله سیلوها، انبارها و شبکه های 
حمل ونقل ریلی و جاده ای از تمام ظرفیت های خود برای همکاری با ســایر 
کشورها برای تسهیل ترانزیت غلات و سایر محصولات کشاورزی از روسیه به 
خلیج فارس و فراتر از آن استفاده کند.وی تصریح کرد : بدون شک بهره برداری 

کامل از ظرفیت کریدور حمل و نقل بین المللی شمال-جنوب که می تواند با 
همکاری نزدیک سه کشور ایران، روسیه و جمهوری آذربایجان در کوتاه ترین 
زمان و کمترین هزینه، دسترســی آسان تر و حمل سریع تر غلات و سایر 
محصولات کشاورزی را از روسیه و دیگر کشورها به مقاصد مختلف در جهان 
را فراهم کند نقش این کریدور را برجسته تر خواهد کرد. این دیپلمات کشورمان 
خاطرنشان کرد: اخیراً و با پیوستن کامل ایران به معاهده شانگهای، فرصت های 

جدیدی برای همکاری بهتر و نزدیک تر منطقه ای در زمینه ترانزیت غلات و 
سایر کالاها از طریق کریدور شمال - جنوب و شرق-غرب ایجاد شده است.

سفیر ایران در باکو :

همکاری ایران، روسیه و آذربایجان نقش کریدور شمال-جنوب را برجسته می کند

بازار لوازم یدکی خودرو در دست مافیا
عضو کمیسیون صنایع مجلس خبر داد


